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Zahajovací proslov ministryně Karly Šlechtové na konferenci OSN 

Evropský Habitat 

Praha, 16. března 2016  

Vážené paní ministryně a pánové ministři, pane generální tajemníku, pane výkonný tajemníku, 

starostové, profesoři, milí delegáti ze zemí blízkých i vzdálených, milí hosté, dámy a pánové! 

Úvod 

Dovolte mi, abych Vás co nejsrdečněji přivítala v České republice v Praze. Velmi si vážím Vaší hojné 

účasti. Jsem velmi hrdá, že Česká republika uspěla ve výzvě Organizace spojených národů na 

organizaci konference, která nese název „Evropský Habitat“ a která je jednou z řady konferencí 

zařazených do přípravy na třetí celosvětovou konferenci Organizace spojených národů o bydlení 

a udržitelném rozvoji měst - tzv. „Habitat III“. Ta se bude konat za půl roku - v říjnu v Quitu 

v Ekvádoru.  

Co znamená Evropský Habitat a jaké země jsou v něm zahrnuty? 

Naše třídenní pražská konference je setkáním regionu zahrnujícího 56 členských zemí 

Evropské hospodářské komise OSN. Je to skupina států prakticky z celé severní polokoule. Je to 

unikátní složení zemí, které má nejen dlouhou historii, ale vyvíjí řadu konkrétních aktivit - mimo jiné 

právě v oblasti bydlení a rozvoje měst. Jsem velmi potěšena, že zájem o tuto konferenci přesáhl 

hranice regionu, protože jsou zde účastníci z celého světa. 

Dokazuje to, že téma udržitelného rozvoje měst a bydlení je opravdu aktuálním a významným 

tématem, které je v centru pozornosti. To mě – jako ministryni odpovědnou mj. za problematiku 

bydlení, regionálního rozvoje, územního plánování, stavební politiky, turismu a evropských 

dotací – velmi těší.  

Dalším důvodem velikosti a významu tohoto setkání je nepochybně skutečnost, že „Evropský 

Habitat“ není jednorázovým regionálním setkáním nad problematikou bydlení a rozvoje měst.  

Naopak – tato konference, „Evropský Habitat“ je logickým krokem v řadě aktivit a projektů v této 

oblasti, které 56 států Evropské hospodářské komise dlouhodobě realizují. V podstatě příprava 

konference „Habitat III“ začala v tomto regionu již v roce 2013 při schválení „Strategie udržitelného 

bydlení pro období 2014 – 2020“ a následně schválením „Ženevské Charty OSN o udržitelném 

bydlení“, která byla oficiálně podpořena všemi státy regionu v dubnu loňského roku jako 

regionální příspěvek k „Habitatu III“. Výstupem této dnešní konference – „Evropského 

Habitatu“ - bude tzv. „Pražská deklarace“. Ta bude představovat další regionální příspěvek pro 

celosvětový summit „Habitat III“.  

Státy regionu se podílely na přípravě návrhu této deklarace, která tak odráží výsledek procesu a 

dialogu a já pevně věřím, že je to dobrý základ pro vyjednávání o konečné podobě deklarace. 

Pražská deklarace Vám bude odpoledne představena. 

Význam měst pro Evropský region – téměř 60 zemí - je zcela zásadní. Tento region je domovem pro 

téměř půldruhé miliardy lidí, což představuje 17 % světové populace. Nachází se zde přes 

260 měst s více než půl miliónem obyvatel a vzniká zde přes 40 % světového hrubého 

domácího produktu. Na summitu OSN v září 2015 v New Yorku se všechny členské státy OSN 

zavázaly k naplňování Cílů udržitelného rozvoje v rámci schválené „Agendy 2030“. Jeden z cílů 
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Agendy 2030 je cíl č. 11, který je přímo zaměřen na města. A naše dnešní konference slouží 

mimo jiné i k diskusi o naplňování tohoto cíle.  

Co budeme během této třídenní konference diskutovat? 

 Jaký bude vývoj měst v tomto regionu v následujících letech?  

 Jak zajistit dostupné bydlení pro obyvatele měst?  

 Jak se projeví stárnutí měst?  

 Jaký význam mají veřejné prostory ve městech?  

 Jak mohou vývoj v nejbližších letech ovlivnit moderní informační a komunikační 

technologie?  

 Jak efektivně podpořit bezpečnou a dostupnou veřejnou dopravu? 

 Jaký je obsah pojmu „udržitelná urbanizace“?  

 Jaká je role politiků na různých úrovních veřejné správy?  

 Existují některé inovativní finanční systémy nebo nástroje pro rozvoj bydlení a veřejných 

služeb?  

 

To jsou některé z otázek, na něž budou hledat odpovědi osobnosti z různých sfér – politikové, 

architekti, urbanisté, úředníci i zástupci nevládní a soukromé sféry. Tato konference má sloužit k 

tomu, abychom mohli hledat odpovědi společně.  

Snažili jsme se sestavit jednotlivé panelové diskuse co nejpestřeji, abyste – vy účastníci a 

posluchači – slyšeli co nejširší spektrum názorů osobností. 

Něco málo o České republice 

Česká republika je značně urbanizovanou zemí a města a obce zde hrají významnou úlohu. Ačkoli 

nejsme zemí velkou co do rozlohy ani počtu obyvatel - 10,5 mil. obyvatel, 84. země na světě, máme 

14 krajů a máme i poměrně vysoký počet obcí – přes 6 tisíc. Počet obcí je na takto malou zemi 

enormní.  

Mé ministerstvo - Ministerstvo pro místní rozvoj - se snaží hledat taková řešení, která povedou ke 

spolupráci v rámci území. Snažíme se cílit na konkrétní problémy, které nás brzdí v udržitelném 

růstu, například formou integrovaných nástrojů. Silným tématem, které v kontextu dnešní konference 

považuji za potřebné vyzdvihnout, je téma dostupnosti a to celkově: dostupnosti k bydlení, 

k veřejným službám, k cestování a ke kultuře. Osobně cílím především na funkční města bez 

vyloučených lokalit či oblastí. 

Letos si v České republice připomínáme 700. výročí narození významné historické osoby evropského 

rozměru - císaře Karla IV. Byl nejen velkým státníkem, ale i fenomenálním urbanistou. Určitě by byl i 

on potěšen, kdyby viděl, že je to právě Praha, která hostí tuto mimořádnou konferenci, u které, stejně 

jako u něj, je vizionářský pohled do budoucnosti. 

Vývoj měst je v dnešní době ale mnohem dynamičtější než za Karla IV. Nutnost vize však zůstává; a 

zůstává i potřeba umět reagovat na vývoj doby.  

O čem vlastně je vývoj měst v našich státech – o tom, co říká uskupení, vláda, starosta či jak vůbec 

probíhá vývoj a rozvoj měst? 

 

Umíme si říci, že děláme vše pro to, aby se našim občanům žilo v našich městech dobře?  

 

A víme vůbec, co vše můžeme pro naše občany dělat?  
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Umíme využít všech svých možností?  

 

Umíme jít potřebám občanů vstříc?  

 

Dokážeme hledět do budoucnosti a neztratit přitom smysl pro realitu?  

 

 

Jen ti, kteří mají odvážné vize, mohou proměňovat města v místa, v nichž se dobře žije. Jsem 

proto velmi ráda, že mé pozvání ke klíčovému odbornému projevu přijal pan profesor Jan Gehl. Jeho 

knihy s vizemi „měst pro lidi“ zdůrazňují městský život a souvislost fyzického prostředí s lidským 

chováním. Při plánování měst musí mít život ve městě klíčovou roli stejně jako úcta k lidem 

v jeho prostoru. Ráda přiznávám, že jeho knihy – kterých vyšla v České republice řada – nás 

inspirovaly při hledání názvu konference „Evropský Habitat“ – „Bydlení v životaschopných 

městech“. Jen tam, kde se dobře bydlí, kde se dobře žije - přičemž bydlení ve městě 

neznamená jen mít „byt“ jako střechu nad hlavou - znamená zdravý a bezpečný domov. 

Je povinností nás všech – politiků, architektů, plánovačů i dalších aktérů o taková města trvale 

usilovat. Jakými cestami, o tom budeme diskutovat během této konference. 

Vaše účast je silný signál, že jsme připraveni diskutovat, shodnout se a prosazovat změny 

potřebné pro to, aby města naplnila moderní potřeby, stala se více atraktivní pro život, pro 

vytváření pracovních míst, pro dobré bydlení. 

Ráda bych poděkovala vám - účastníkům za mimořádnou aktivitu již před zahájením konference. 

Výsledkem vašeho zájmu je téměř sto doprovodných a paralelních akcí připravených pro celkem 

250 hodin otevřených debat ve více než 40 tisících m2 plochy tohoto Kongresového centra. Během 

plenárních jednání vystoupí kolem 50 řečníků; další desítky jich bude diskutovat v dalších sálech.  

Děkuji také všem, kteří si dali práci s přípravou řady výstav, publikací a jiných informací. 

Nezapomeňte si prohlédnout neuvěřitelné malby dětí na téma „město mých snů“ – protože to jsou vize 

budoucích generací… A pro ně to děláme. 

Dámy a pánové, 

cituji aténského filosofa Thukýdida, který již před 7 tisíci lety zdůrazňoval, že „Jsou to lidé, co tvoří 

město; nikoliv zdi“.  

„Města pro lidi“ 21. století tak vlastně nejsou novým principem; jen na to lidstvo – možná – ve 20. 

století – v opojení dopravním rozvojem tak trochu pozapomnělo. Diskutujme proto, ve druhé 

dekádě 21. Století, o tom, jak vrátit města lidem a jak v nich kvalitně bydlet a dobře žít.  

Musíme všichni cílit na funkční města a to bez vyloučených lokalit. Nechceme vybydlená 

centra. Chceme města, aby v nich žili naši občané rádi. 

Těším se na vaše názory, diskuse a polemiky. 

Děkuji vám za pozornost a tímto za hostující zemi - Českou republiku - prohlašuji konferenci 

„Evropský Habitat“ za zahájenou. 

Thank you very much. 
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KONTAKT: 

Ing. Veronika Vároši 
Vedoucí tiskového oddělení Ministerstva pro místní rozvoj 
_______________________________________________________________ 

V případě zájmu o další informace kontaktujte, prosím: 
Veronika Vároši, Ministerstvo pro místní rozvoj, +420 734 360 704,  e-mail: veronika.varosi@mmr.cz 
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